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Gent gran: casa o residència? pàg 3
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A fons

Encara no era gran i va anar a vi-
sitar una amiga que vivia en una
residència de Barcelona. Va ser
aleshores quan la Mercè ho va
veure clar: ella no acabaria allà.
“Em va fer molta pena tota aque-
lla gent sola”, explica. “Sentia
que estaven desatesos”, afegeix.

Ara té 85 anys i ja no es pot
valdre per si mateixa. Viu amb el
seu marit, que en té noranta i que
només s’aixeca del llit per anar al
lavabo i a menjar. La Mercè ne-
cessita que la dutxin, que la can-
viïn de roba, que li cuinin, que li
facin la compra, que li facin com-
panyia… Per sort, els seus fami-
liars han pogut contractar una
noia que hi va del matí fins a la tar-
da entre setmana. Els caps de set-
mana, els fills fan torns per estar
amb el seu pare i la seva mare.

El dia que va anar a visitar la
seva amiga, allò que més va im-
pactar la Mercè va ser l’olor. “La
sala feia pudor d’orina, i mentre
vaig estar amb ella ningú va venir
a canviar-li els bolquers”, recorda.
“Em vaig prometre que jo mai aca-
baria en una residència”, diu.

Com ella, hi ha moltes perso-
nes d’edat avançada que es resis-
teixen a deixar casa seva per in-
gressar en un centre de cures per
a gent gran. De vegades, el motiu
principal és la manca de recursos
econòmics. De fet, el preu mitjà
d’una residència a Barcelona ron-
da els 1.900 euros mensuals, i de
les gairebé 37.000 places de resi-
dència que hi ha a la regió metro-
politana, només 4.600 són públi-
ques. Dit d’una altra manera, no-
més quasi una de cada 10 places
és gestionada directament per
l’administració i té, per tant, pre-
us accessibles per a tothom.

Malgrat això, hi ha casos com

el de la Mercè en els quals les per-
sones no volen deixar la seva casa
per raons que van més enllà de les
econòmiques. “Encara que ja no
em pugui valdre per mi mateixa,
a casa hi estic bé, és la meva
casa”, diu la Mercè. “Encara més
quan amb la pandèmia es va veu-
re com es tracta la gent gran a les
residències”, afegeix.

A CASA O A LA RESIDÈNCIA?
En els darrers temps, tots els de-
bats sobre el benestar de les per-
sones grans s’han centrat a mi-
llorar les residències. Les xifres de
mortalitat en aquesta mena d’e-
quipaments van posar de manifest
les enormes mancances quan es
tracta de vetllar qui ja no pot val-
dre’s per si mateix.

Amb tot, no tothom conside-
ra que millorar les residències si-
gui la solució. Enmig de la pan-
dèmia, el director general del
Consorci de Salut i Social de Ca-
talunya (CSC), José Augusto Gar-
cía Navarro, va escriure un con-

tundent article al diari El País en
el qual afirmava que “en el futur no
hi hauria d’haver residències”.
Era el juny de 2020 i García as-
senyalava que el debat sobre el
model d’atenció a la gent gran es-
tava dominat per la política i els
treballadors de les residències
amb càrrecs de direcció. Per
aquest motiu, ell apostava per
preguntar què volien les persones
d’edat avançada i qui les cuida. “La
gent gran ens dirà que no vol
anar a una llar sinó envellir a
casa”, considerava l’expert.

De fet, les mateixes residèn-
cies compten amb protocols d’a-
collida per a la gent gran que con-
templen un període d’adapta-
ció i de visites al centre abans
d’ingressar-hi. Aquest fet de-
mostra que entrar a una resi-
dència pot ser un procés trau-
màtic per als usuaris.

CAP A UN CANVI DE MODEL
La Diputació de Barcelona ha
anunciat que destinarà més de 39

milions d’euros el 2023 per “do-
nar suport a les persones grans
que volen continuar residint al do-
micili al llarg de la seva vellesa”.

L’organisme impulsarà tot un
seguit de serveis d’atenció domi-
ciliària i millorarà l’accessibilitat
d’algunes llars. A més, donarà
suport a les persones que cuiden
gent gran sense ser professionals.

Així, una de les principals línies
de suport serà la digitalització del
servei local de teleassistència i la
incorporació de tecnologies de
cures “al 60% de les llars”. “La Di-
putació de Barcelona impulsa
projectes pioners per avançar en
la tecnologia de cures, com el nou
sistema de monitoratge Tot en un
sensor“, afirmen des de l’organis-
me de la demarcació de Barcelo-
na. “Es tracta d’un paquet de sen-
sors de temperatura, d’humitat i
de presència, entre altres, en un sol
dispositiu, en el qual tota la in-
formació recollida permet detec-
tar canvis de comportament com
a possibles indicadors de situa-

cions de risc i possibilita la inter-
venció ràpida en cas de necessitat”,
afegeixen. Segons la Diputació, la
previsió és tenir 9.000 sensors en
3.000 llars el 2024.

Per altra banda, el programa
també farà possible les millores a
les cases de les persones grans,
amb obres en banys, cuines o ha-
bitacions per “garantir l’accessibi-
litat i la qualitat de vida als domi-
cilis”. “Des del 2019 s’han fet 1.500
arranjaments a llars de 3.000 per-
sones de 267 municipis i a finals de
2023 se n’hauran realitzat 3.000”,
asseguren des de l’ens públic. “La
inversió pel 2023 serà de dos mi-
lions d’euros”, afegeixen.

Finalment, la Diputació po-
tenciarà el programa Nexes d’a-
tenció a la soledat no desitjada.
“La finalitat del programa és de-
tectar persones grans que es tro-
ben en situació de soledat no
desitjada per tal de facilitar-los su-
port per revertir aquesta situació
i millorar el seu benestar”, con-
clouen des de l’organisme.

A casa o en una residència?
» Un dels grans dilemes per a la gent gran arriba quan envelleixen i han de decidir on viure
» La millora de les residències és un debat actual, però no tothom creu que sigui la solució

A l’àrea metropolitana, només una de cada 10 places de residència és pública. Foto: Diputació de Barcelona

Albert Alexandre
VALLÈS OCCIDENTAL
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[Sobre la vaga de mes-
tres i metges] Ense-

nyament i sanitat de la
mà. Si no cuidem aquests dos àmbits,
la societat es trenca. Dos col·lectius
molt desgastats i menystinguts però
imprescindibles en una societat. Es-
coltem les seves demandes, cuidem-los
més i millor. #Vaga25i26Gener.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Avui al gimnàs un
home m’ha dit que si li

podia passar la pesa de
50 kg que tenia al meu costat a terra i
li he dit que no, que literalment no po-
dia. Ha trigat un parell de segons a en-
tendre que realment no la podia aixe-
car, temps en què s’ha patit per si em
rebentava contra el vidre.

@AlvaroMunyoz

-2,7 °C a Torre Baró, -
1,9 °C al Port, -1,8 °C a

Roquetes, -0,9 °C a Sant
Andreu, -0,6 °C a la Verneda, -0,2 °C al
Tibidabo, 0,3 °C al Clot, 0,4 °C a la Ciu-
tadella i entre 1 i 3 °C a la resta de la
ciutat. Alguns barris de Barcelona han
viscut la nit més freda dels darrers
onze anys!

Que es veu que la Fe-
deració Espanyola de

Futbol (RFEF) no ha tro-
bat ningú per entregar les medalles a
les campiones de la Supercopa i se les
han hagut d’anar a recollir elles ma-
teixes. La prueba del algodón: què pas-
saria si això els ho fessen als xics?
Doncs això.

@montsecastella@alexsnclmnt@Floretesdelcamp

La lupa

L’any que hem tancat commemorava tres dè-
cades des que Barcelona va saludar el món
en la inauguració de les Olimpíades. Encara
guardem a les nostres retines l’enorme

HOLA, coreografiat pels ballarins, que es va dibuixar
al centre de l’Estadi Olímpic de Montjuïc, l’estiu del 1992.
Des de llavors, moltes coses han canviat, però afortu-
nadament ens continuem saludant igual.

Diem “hola” a les persones conegudes, a la nostra
família. Diem “hola” als nostres amics i als desconeguts
amb qui volem fer amistat o començar una simple con-
versa. També als nostres animals domèstics, encara que
sembli que no ens entenen. Diem “hola” al sol en sor-
tir per l’horitzó i a una làpida en un nínxol on vam en-
terrar un ésser estimat. En resum, diem “hola” a tot el
que reconeixem com a propi, del nostre entorn.

A la pel·lícula Mart (Ridley Scott, 2015), l’actor Matt
Damon diu “hola” a una planta nascuda en terra mar-
ciana. Un petit brot verd amb dues fulletes, de poc més
de cinc centímetres d’alçada, sorgit d’un tros de pata-
ta enterrada a terra. Un fet quotidià, el naixement d’u-
na planta al nostre planeta, es converteix en un esde-
veniment extraordinari fora del nostre hàbitat natural.

Per a nosaltres, les plantes i els arbres són una cosa
completament normal. Veiem arbres a l’alta muntanya,
al costat del mar, en un penya-segat, resseguint rius i
torrents. Veiem néixer plantes per tot arreu a la natu-
ra, als nostres horts, als hivernacles. Veiem créixer l’her-
ba de manera desmesurada als nostres jardins, als prats
i fins i tot als marges d’una carretera. A una planta que
s’ha fet un forat per sobreviure a l’esquerda d’una vo-
rera, envoltada d’asfalt, l’anomenem “mala herba”.

No som del tot conscients de l’enorme fortuna de
comptar amb un sòl ric en components orgànics a ga-
irebé qualsevol racó del nostre món i del fet que una

planta sigui capaç de generar vida en aquest substrat,
utilitzant l’energia del sol a través de la fotosíntesi.

Aquesta situació tan normal, pel que sabem fins ara,
és una cosa inèdita al nostre sistema solar. El protago-
nista de la pel·lícula Martha d’usar els seus propis ex-
crements per enriquir l’estèril terra marciana i convertir-
la en un suport capaç de contenir vida.

Això de la terra com a suport és una cosa que co-
neixem bé els enginyers i els arquitectes. En paraules
de la paisatgista i arquitecta Teresa Galí-Izard, histò-
ricament el terra ha estat considerat un simple suport
estructural, amb característiques mecàniques. Les car-
reres d’Enginyeria i d’Arquitectura estudien Mecànica
del sòl. Els geòlegs són capaços de determinar-ne la den-
sitat, la resistència a la compressió, la flexibilitat i fins
i tot l’antiguitat, classificant els sòls amb diferents noms.
Però és veritat que la construcció i l’enginyeria han pa-
rat poca atenció a la vida que acull el sòl i a la seva ca-
pacitat per fer brollar nova vida.

I no obstant això, la terra ens dona menjar. Josep
Pla deia que “la cuina d’un país és el seu paisatge po-
sat a la cassola”. Ens mengem el paisatge en un equi-
libri que donem per suposat, alhora que depredem el
territori amb construccions artificials. La naturalitza-
ció creixent de les ciutats, revertint zones asfaltades i in-
crementant la presència d’espècies vegetals, és un
procés necessari i imparable per permetre la nostra prò-
pia subsistència. Amb una població mundial en contí-
nua expansió, és de sentit comú obrir pas als cultius que
ens alimentaran, alhora que milloraran la qualitat de
l’aire que respirem i de l’aigua que bevem. Potser ha ar-
ribat el moment de plantar carxofes i coliflors als nos-
tres carrers, en lloc d’arbustos i flors. Als barris de Grà-
cia i de Sant Andreu, a Barcelona, la plantació de ta-
rongers en alguns carrers ha fet que grups de volunta-

ris s’organitzin per a la collita de taronges amargues, amb
les quals elaboren la seva pròpia melmelada. Una ac-
ció que no només millora el paisatge de l’espai públic,
sinó que és una potent eina de cohesió social i de sen-
tit de pertinença comunitària.

Però és que, com deia, moltes coses han canviat des
d’aquell estiu olímpic del 92. Som una societat més
conscient, per força, del precari equilibri de la natu-
ra que ens permet existir al planeta. No fa gaire, el
Col·legi d’Arquitectes de Catalunya va organitzar les
jornades de Descarbonització de l’arquitectura, és a
dir, la necessària reducció de les emissions de gasos
d’efecte hivernacle, com el CO2, tant en la fabricació
de materials com en el propi procés de construcció. Ac-
tualment, els edificis suposen el 35% d’aquestes emis-
sions i el 40% del consum de l’energia mundial.

I la resposta ens la dona la terra. Els materials que
utilitzem surten d’ella i, alguns, com els arbres, els plan-
tem i els recol·lectem, en un cicle que, convenientment
explotat, pot durar molt temps. Els arbres, com sabem
des de petits, es mengen el CO2 per créixer i ens en tor-
nen oxigen, ajudant a reduir la contaminació. Hem cons-
truït en fusta des de sempre, però durant un temps sem-
bla que ho hàgim oblidat. Potser per la fabulosa capa-
citat del formigó de “concretar-se” en infinitat de for-
mes o potser per una manca d’aferrament per una cul-
tura i una tradició constructiva. Sortosament, avui as-
sistim a un renaixement de la construcció en fusta, que
pot suposar un canvi de paradigma cap a la necessària
transició ecològica i social. Això també comportarà l’a-
parició de nous cànons estètics, associats a noves escales
de valors. Una estètica de la sostenibilitat, podríem dir.

Sigui com sigui, no deixa de ser bonic el fet de plantar
els nostres edificis i veure com creixen. Esperar-los amb els
braços oberts i dedicar-los un càlid “hola” de benvinguda.

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

HOLA
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Barberà, el lloc del Vallès Occidental a mitja hora
en tren de Barcelona amb el lloguer més barat1

2
La futura Biblioteca Central de Ripollet, 
més a prop de ser una realitat

Nadales al ritme del jazz 
de la mà de Llibert Fortuny

La Grossa de Nadal cau a Barberà

Barberà celebra Nadal amb 
una cinquantena de propostes

El + llegit líniavallès.cat
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A les xarxes

@natalia_garriga: Molt emocionada de
celebrar aquests 15 anys dels Premis
Gaudí de l’@academiacinecat, amb un
sentit homenatge a l’Agustí Villaronga.

@marsigol: Em poso d’una mala llet quan
penso que la noia víctima de Dani Alves
ha hagut de renunciar a la indemnització
perquè us la creguéssiu...

#DaniAlvesAPresó

@AquiCatalunya: @jaumecollboni planta
Ada Colau i deixarà les seves responsabi-
litats com a tinent d'alcaldia a l'Ajunta-
ment per centrar-se en la carrera electoral.

#LaSortidaDeCollboni #PremisGaudí

Safata d’entrada

En l’àmbit municipal, es
valora molt el fet de co-
nèixer el cap de llista o al-

gun dels membres que formen
part de la candidatura. És la po-
lítica més propera, molt més de
carrer que en un altre tipus d’e-
leccions: aquells a qui has votat
els pots trobar a la cua del forn
de pa, anant a comprar, fent es-
port pel poble... És usual poder
parlar personalment amb ells, a
diferència d’altres casos en què
seria molt més difícil.

El fet de viure al mateix mu-
nicipi on un es presenta fa que es
puguin conèixer de primera mà i
viure en la pròpia pell els proble-
mes o bons funcionaments de les
polítiques que s’hi apliquen. 

Tractar la necessitat d’una ve-
ïna, lluitar per intentar-ho solu-
cionar i, finalment, aconseguir-ho
dona un grau de satisfacció molt
difícil de trobar en altres àmbits
de la vida. Això és el que hauria de
donar sentit a la política munici-
pal i a la gent que la duu a terme:
buscar la felicitat i satisfacció dels
seus veïns i veïnes.

A vegades, es comprova que
les necessitats o problemes co-

muns dels veïns i veïnes disten
molt de la gestió que es fa, so-
vint la distància que hi ha entre
el govern municipal i els seus
ciutadans és notable. Aquí, pren
màxima importància la partici-
pació ciutadana i la interacció
entre equip de govern i ciuta-
dania, tan necessària per co-
nèixer el dia a dia del poble.

Com més gent formi part del
teixit de la ciutat i estigui invo-
lucrada d’alguna manera en el
nostre projecte, més fàcil serà
que les veïnes i veïns s’hi pugu-
in veure reflectits i hi puguin di-
positar la seva confiança.

A ciutats com Ripollet, amb
gairebé 40.000 habitants, re-
sulta impossible conèixer tot-
hom i cal tenir molt clara la im-
portància de moure’s arreu dels
barris per interessar-se per les
associacions, entitats socials,
culturals o esportives, entre
d’altres, del municipi; a més de

conversar amb veïnes i veïns
per animar-los a treballar con-
juntament o almenys a donar
les seves opinions sobre el mu-
nicipi en general i els seus bar-
ris en concret.

Aquestes reunions molts
cops suposen un bany de reali-
tat, et mostren realitats dife-
rents de cada barri, zona o en-
titat que no coneixies, i això pos-
sibilita que puguis treballar
d’altres maneres més encerta-
des. Així doncs, la implicació
amb el veí o veïna, conèixer-lo,
tenir-hi confiança i teixir-hi
vincles resulta bàsic i, per això,
des d’Esquerra Republicana te-
nim clar que la clau és estar al
carrer per poder conèixer
aquestes realitats i no als des-
patxos, defugir de la figura del
polític típic, per estar a peu de
carrer fent política al costat
dels veïns i veïnes. Això és per
a nosaltres la política municipal!
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La política municipal
per Roger Bayó (ERC Ripollet)

Els semàfors

La Fundació FITA ha impulsat el
primer Programa de Prevenció
de Trastorns Alimentaris a l’ESO
de Catalunya. De fet, en concret,
el tirarà endavant a Cerdanyola,

amb l’objectiu de prevenir 
i detectar casos entre joves 
i adolescents del municipi.

pàgina 10Fundació FITA

L’Ajuntament de Barberà 
ha reimpulsat, després de més

d’un any d’aturada, el servei
Agent de Salut, que permet als
joves del municipi compartir en
grup i amb un professional les

seves preocupacions sobre salut,
especialment mental. 

pàgina 14Aj. de Barberà

L’Ajuntament de Ripollet 
ha cedit temporalment el

Centre Cívic Can Mas a l’Institut-
Escola El Martinet, que té manca

d’espai. Una decisió que 
ha aixecat polèmica entre els

veïns, que lamenten haver
perdut aquest espai. 

pàgina 16Aj. de Ripollet
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NLes millors
perles

Berenes tranquil·lament en un bar quan, a la taula del costat,
s’hi asseuen Pedro Sánchez i Salvador Illa. També una desena

de guardaespatlles, és clar. És el que li va passar fa uns dies a la
periodista Berta Gómez a la Central. Va decidir anar-se’n.

Una dona britànica descobreix que no és que el seu gos
sigui desobedient, sinó que només entén el castellà.

Resulta que, abans d’adoptar-lo, l’animal havia viscut amb
una família espanyola. La propietària haurà de fer classes.

El conductor amb el carnet retirat que va provocar un
accident a la Roca del Vallès fa uns dies diu que no sap qui

era el copilot mort. El passatger del darrere assegura que
tampoc el coneixia. La víctima mortal no duia documentació.

La filla de Verónica Forqué va acudir, evidentment, a
l’homenatge que es va fer a l’actriu un any després de

la seva mort. La filla va decidir vestir-se per a l’ocasió: abric
negre, ulleres de sol i... sabates amb forma de penis.

LA FOTO@alexsnclmnt/ACN

Tribuna

«Tu el que vols és que et digui 
que tenim una solució per continuar vivint 
tal com estem. I això és impossible»
Yayo Herrero

Retaule d’hivern llarg i perpetu, ahir les dades
més recents escopien que tot va igual perquè
tot continua anant a pitjor. Les xifres deta-
llaven, sense solució de continuïtat, que un

cop més i encara (i els que vindran) tornava a pujar el
preu dels lloguers a Barcelona fins a límits de rècord.
La mitjana ja s’enfila a 1.066 euros mensuals. Un 14%
més que fa un any. Aquí no hay quién viva. En paral·lel,
com a metàfora dràstica, aquests mateixos dies s’es-
tà debatent, amb l’habitual estira-i-arronsa patronal,
sobre si el salari mínim ha de pujar uns pocs euros –
1.034 o 1.084– per actualitzar-lo, a la baixa, al preu real,
inflat i inflacionat de la vida quotidiana. Facin sumes
i restes –sobretot restes– i combinin-ho amb les da-
des oficials municipals del passat febrer: «El 2020, més
d’un terç de les persones assalariades residents a Bar-
celona (34,8%) va rebre com a màxim uns ingressos
salarials de 1.000 euros nets al mes. El percentatge
va augmentar prop d’onze punts en relació amb el
2019 i seguia sent més elevat en el cas del col·lectiu
femení (36,8%). Entre els menors de 30 anys es va en-
filar al 57%». És a dir, que un terç dels barcelonins i
barcelonines cobren tant (poc), o menys encara, com
el que costa llogar, de mitjana, un sostre. Entre ells, sis
de cada 10 joves. Quatre de cada 10 dones. I la majo-
ria de persones migrades. Són la next generation.

Vides de saldo en el mercat immobiliari de Calaf,
la qüestió és tan neuràlgica com dramàtica. Mosques
de política pública contra els greixats canons de l’es-
peculació. La conseqüència salvatge, un any més i d’u-
na dècada sencera ençà, és que Catalunya torna a en-
capçalar el trist rànquing de la gota malaia diària de
desnonaments, a raó de 20 per dia. El tercer trimes-
tre de 2022 s’han produït 1.724 desnonaments, dels
quals 1.197 –el 70%– són per impossibilitat d’afron-
tar el lloguer. Atès que la setmana s’ha posat negra-
toga al més alt tribunal, caldrà recordar que els que
també haurien de garantir el dret fonamental cons-
titucional a l’habitatge garanteixen cada dia, amb esma
i esforç, que sigui inconstitucional per a milers de per-
sones. Sense oblidar que la llei que desnona no la re-
dacten ni jutges ni polis, sinó el poder polític i les se-
ves servituds. Tot plegat salpebrat, metàstasi urbana

del capitalisme global que assalta les ciutats, amb el
fet que fa temps que vivim sota una combinació dis-
sortada de capitalisme d’exclusió i de capitalisme ren-
dista. Cada cop sobra més gent i, per al ‘mercat’ de tre-
ball i per al ‘mercat’ del lloguer, gairebé ja sobra una
generació sencera a qui els estem deixant un futur ne-
gre i un present fosc. La next generation.

Cop rere cop, urpada a urpada, la darrera dècada
funesta ha enviat una generació sencera a la precarietat
a perpetuïtat, al no futuremés punk i a un mercat la-
boral carronyaire. Les dades del darrer informe
d’Oxfam –La maledicció de l’eterna joventut, del no-
vembre passat– acrediten, al detall i a l’engròs, la fe-
rida i les cicatrius: un de cada tres joves en risc d’ex-
clusió, una renda mitjana estancada des de 2009 i una
davallada del 50% en l’accés a l’habitatge en menys
de 15 anys. Va per barris, com sempre. La paradoxa,
insostenible per molt de temps més i que cova en el
seu si la seva pròpia implosió i dissolució, és que els

més precaris, redistribució a la inversa i cap amunt,
són els que nodreixen els comptes dels que no ho són
fa molt. El capitalisme rendista ja és això, quan avui
la transferència de renda de dalt a baix no es fa, de-
minònicament, per l’explotació en el treball, sinó a tra-
vés del lloguer o de la compra d’habitatge. La lluita de
classes es disputa a la llar i el dilema central ja no se-
ria només la vella explotació –que també, i qui no ho
cregui que ho pregunti a riders, riggers i kellys–, sinó
com es foragita cada cop més gent de la possibilitat
d’una vida digna i com s’esprem, cada cop més, més
famílies en el rebut mensual de poder sobreviure. I els
seus fills i filles són, ja, la next generation.

Amb aquest rerefons, amb escenari d’incendi de
fractura generacional, recordo una de les pitjors de-
claracions de l’incontinent Josep Borrell –de la llar-
ga llista que acrediten la seva funesta i cínica trajec-
tòria. Aquella on en to milhomes s’encarava vergo-
nyosament als joves que demanaven una acció urgent
pel canvi climàtic. Ho va dir així: «Que els joves te-
nen una aposta decidida pel canvi climàtic, això que

es pot anomenar “síndrome Greta”, permeti’m que
en dubti, perquè està molt bé sortir a manifestar-se
pel canvi climàtic fins que no et demanin que con-
tribueixis a pagar-ho». I afegia: «M’agradaria saber
si els joves que surten a manifestar-se als carrers de
Berlín estan disposats a rebaixar el seu nivell de vida
per compensar els minaires polonesos, que si lluitem
contra el canvi climàtic de veritat es quedaran sen-
se feina i s’hauran de subvencionar». De la bestiesa
se’n va desdir l’endemà. De l’evidència que els joves,
la next generation, ja ho estan pagant amb escreix, no.
De que estan tan preocupats pel futur com, sobretot,
pel present, tampoc. Un galtes de l’old generation.

Quan algunes veus sistèmiques –ull viu, que ho fan
per justificar la despesa militar que ha batut màxims
històrics enguany– sostenen que el nostre model de
vida està avui en perill, potser parlen només per ells,
pel seu nivell de vida i per la seva generació. I per la
liquadora nord-sud de la desigualtat global. Viuen el
miratge que tot continuarà igual. Contra els llops es-
teparis, però, queden els mistos en el forat negre on
ens han capficat. Són possibles els lloguers mensuals
de 350 o 500 euros al mes a la ciutat que fa molt que
ja no és la dels prodigis? Sí, sí que són possibles. El
cooperativisme d’habitatge en cessió d’ús, que aquest
novembre ha fet cimera i trobada, fa temps que, pi-
cant pedra i pis a pis, ho està aconseguint. Pis a pis i
porta a porta, com la cooperativa Llars Familiars, que,
en plena campanya de micromecenatge on encara po-
deu contribuir solidàriament, s’entestà a garantir llo-
guers sostenibles, cooperatius i justos a Reus d’entre
150 i 350 euros al mes. La democràcia sempre va néi-
xer per baix. A la next generation també li rebrotarà
des dels marges, l’acció comunitària, les vies coope-
ratives i les xarxes compartides. Prou que ho saben.

Salvem la ciutat per a la democràcia, deia el lema
de l’exposició que aquesta tardor es podia veure a Ca
l’Ardiaca amb motiu del 50è aniversari de la FAVB,
la Federació d’Associacions Veïnals de Barcelona. El
passat no tan llunyà com a programa de futur prò-
xim. I d’estricte present. Salvem la ciutat per a la de-
mocràcia. És a dir, per a la joventut i per als que vin-
dran. Next generation, next revolution? Diria que
tant de bo. Sospito que és l’únic que estan covant.
Constato que és l’única opció que els deixen. Quan
el que és necessari és impossible, escrivia Jesús Ibá-
ñez, és quan cal canviar les regles del joc –abans que
no hi hagi ni regles, ni joc ni res.

per David Fernàndez

Next Generation, cop a cop

La darrera dècada funesta 
ha enviat una generació sencera 
a la precarietat a perpetuïtat
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@Moty_chan: Com torni a sentir algú dir
que el nucli de la Terra ha començat a gi-
rar en sentit contrari, no responc dels
meus actes.

@carlosbaraibar: Com cada dia, el català
té preparada per a nosaltres una nova
trampa. Es veu que la neu no “qualla”. No
sé què fa, la neu.

@iriavt: A Sydney ens han cobrat més de
300 dòlars només per cosir una ferida. De-
fensar i lluitar per la sanitat pública que te-
nim hauria de ser una puta guerra.

Flaixos

Mirada pròpia

Enviar Walter Matthau a la banqueta i que co-
menci a escalfar per la banda Matthew McCo-
naughey, però, compte, el d’abans de True de-
tective. S’ha acabat el mal humor i el pessi-

misme. Visca l’eufòria, però no la conduïda per TV3,
sinó aquella exultació outdoor que portava els hippies
amb DO Califòrnia a agafar-se de la mà i baixar mun-
tanya avall fent saltirons i saludant el sol. Aquest és el
meu propòsit per a l’any nou, que ja està a la canto-
nada murmurant amb to desafiant “a qui no vol
brou, tassa plena”.

Portem un 2022 molt tòxic, ple de desgràcies, mal
ambient i crispació. I, si no, pregunteu-ho a Matías Prats,
que fins i tot està perdent l’efecte Kame Hame Ha dels
seus acudits davant el pèrfid atac de les notícies esca-
broses. Per això, cal fer la volta al mitjó i omplir el mig
got buit encara que sigui amb la limitada efervescència
de l’esperança o amb un raig d’inconsciència.

Fora les males notícies sobre guerres, pandèmies, tor-
sos trobats al contenidor, divorcis de famosos o segrests
de lloros. A partir d’ara, només good news, que, malgrat
que costi de creure, n’hi ha si ets capaç d’abstraure’t del
bombardeig informatiu i passar el sedàs a la recerca d’un
bri lluent de bon rotllo entre tanta notícia fangosa.

D’acord, fa basarda veure que el Tricicle s’acomia-
da, que Serrat plega i que Rosa Díez torna, però hi ha llum
al final de túnel i no és el centelleig de Snoop Dogg fu-
mant-se un porro. Hi ha molts exemples que demostren
que –ara sí– tot anirà bé, però, per no provocar una so-
bredosi d’endorfines, només n’anomenaré tres de molt
recents: 1) un fàrmac contra el càncer de pàncrees creat
a casa nostra –el medicament, no la malaltia– aconse-
gueix frenar tumors avançats; 2) un grup de científics
nord-americans han aconseguit produir una fusió nu-
clear capaç de generar energia neta, barata i potencial-
ment inesgotable; i 3) l’Àrea Metropolitana de Barcelona
invertirà 50.000 euros per ensenyar adults a anar en bi-
cicleta. Ho veieu? No era tan difícil!

He buscat a AliExpress un aparell amplificador de bo-
nes notícies, però es veu que encara no l’han inventat,
així que haurem de seguir fent la recerca en mode ma-

nual. O potser la solució no és discriminar allò que et posa
de mala lluna, sinó intentar ser immune a base de re-
bre males vibracions fins que al teu cos li rellisqui. Si,
als països nòrdics, els pares deixen els seus bebès fent
la migdiada al carrer a -10 o a -15 graus perquè s’acos-
tumin a dormir en qualsevol entorn i evitar que es con-
tagiïn dels refredats d’altres nens, també podríem pas-
sar-nos el dia llegint OK Diario, veient Trece TV i es-
coltant la COPE per enfortir el nostre sistema immuni-
tari independentment de si la cosa està realment fatal
o no. ¡No hay dolor!

Sempre he admirat aquell senyor assegut sota un
para-sol enmig del caos que sortia a la portada del disc
Crisis? What Crisis?de Supertramp. Potser el món s’en-
fonsa, però ser feliç és una actitud. Per favor, permeteu-
me ser un Sim gaudint d’un còctel dins del jacuzzi en-
cara que a la cuina hi hagi una plaga de mosques so-
brevolant caixes de pizza mig plenes i l’autobús que por-
ta a la feina estigui a punt de marxar.

Qui practica a la perfecció l’art de l’abstracció és Elon
Musk: si uns periodistes parlen malament d’ell a Twit-
ter, bloqueja els seus comptes encara que treballin a The
New York Times, a The Washington Post o a la CNN i,
morta la cuca, mort el verí. Això és tan arriscat com si,
posats a imaginar ingerències, uns jutges pretengues-
sin derogar una llei abans que s’hagi aprovat. O que un
inspector de treball posi una multa per sexista a un for-
ner per penjar un anunci laboral demanant un mestre
pastisser i dependentes.

El meu desig és que aquest Nadal no siguem el
Grinch enfadat amb el món, ni comencem l’any com
Michael Douglas acaba a Un dia de fúria. És millor que
–malgrat el mal temps– rememorem aquella mítica es-
cena de la pel·lícula Avanti! en la qual els dos prota-
gonistes es relaxen banyant-se despullats a la matei-
xa platja que ho feien els seus respectius pare i mare,
sense que els afecti el cúmul de despropòsits que han
patit des que han arribat a l’hotel. En aquell precís mo-
ment és quan pregues que el pobre Jack Lemmon si-
gui afortunat almenys per un breu instant, sense que
cap Walter Matthau li faci la guitza.

Cal fer la volta al mitjó 
i omplir el mig got buit
encara que sigui amb la
limitada efervescència de
l’esperança o amb un raig
d’inconsciència. A partir
d’ara, només ‘good news’,
que, malgrat que costi de
creure, n’hi ha si ets capaç

d’abstraure’t del
bombardeig informatiu

“

“
per Víctor Porres

Only good news
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Sense dubte, una de les principals
condicions que cal complir per ser
considerada una persona guapa en
la societat actual, és estar prim.
Així ho marquen els cànons de be-
llesa. Un fet que ens fa esclaus de
les dietes, de l’esport i de les ope-
racions estètiques en la recerca del
que ens han fet creure que és el cos
perfecte. Però, què comporta tot
això en els joves i adolescents?

Segons explica a Línia Vallès
Raquel Linares, directora de la
Fundació Institut de Trastorns
Alimentaris (FITA), de vegades,
la pressió per estar prims acaba
derivant en trastorns alimenta-
ris com l’anorèxia o la bulímia.
Per això, FITA, amb el suport del
Departament de Salut, ha im-
pulsat un Programa de Preven-
ció dels Trastorns Alimentaris a
l’ESO, que es farà a Catalunya

per primera vegada. En concret
a Cerdanyola, amb alumnes de
tercer d’ESO dels instituts pú-
blics del municipi, de les escoles
concertades FEDAC i Escala-
dei, i també de l’escola d’educa-
ció especial Flor de Maig. 

En aquest sentit, entre totes les
ciutats catalanes s’ha escollit Cer-
danyola “per les similituds a nivell
de població i de dimensió que té
amb Mijas”, el municipi mala-
gueny on el programa es tira en-
davant des de fa 10 anys “amb
molt bons resultats”, explica Li-
nares. Un fet, doncs, que ha de fa-
cilitar l’èxit del programa, que es
presentava a principis de gener en
un acte amb l’alcalde, Carlos Cor-
dón, i experts en la matèria.

COM FUNCIONA EL PROGRAMA?
Tal com detalla Linares, el pro-
grama tindrà dues fases: una pri-
mera, que constarà de tres troba-
des entre una psicòloga i una
classe per treballar aspectes com
l’alimentació, l’autoestima o les

emocions i detectar els joves que
estan en risc, i una segona amb
grups més reduïts i una altra psi-
còloga on es treballarà directament
amb aquests infants en risc per do-
nar-los recursos i eines que els aju-
din. “Encara que, en aquests casos,
el paper de la família i inclús del
centre també és molt important”,
explica la directora.

TRASTORNS EN ALÇA
La necessitat de FITA de co-
mençar a actuar també a Cata-
lunya amb aquest programa neix
de l’increment de casos de tras-
torns alimentaris. “Arran de la
pandèmia han augmentat un
20%”, alerta Linares. Per això,
insisteix en la importància de tre-
ballar la prevenció i la detecció

de casos. “Tot i que l’ideal seria
que aquesta tasca es fes des de
dins del mateix sistema educa-
tiu i no només a l’ESO, sinó
molt abans”, comenta la direc-
tora. Però, fins que això no arri-
bi, la intenció és anar estenent el
programa a altres municipis, a
l’espera de veure, primer, com
funciona a Cerdanyola.

Imatge de la presentació del programa. Foto: Ajuntament

Cerdanyola, un model a seguir
» Cerdanyola, el primer municipi català amb un programa de prevenció de trastorns alimentaris a l’ESO
» Es tirarà endavant amb diverses sessions grupals per detectar i prevenir els casos entre els adolescents

Política | Bellaterra demana més competències
L'Entitat Municipal Descentralitzada (EMD) de Bellaterra ha proposat a l’Ajuntament
de Cerdanyola negociar un nou conveni que els doni més competències, com ara les

relacionades amb l’enllumenat o la neteja, per tenir més control del dia a dia de l’EMD.

Olga García
CERDANYOLA
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Des de Sant Adrià de
Besòs només són vint
minuts. Des de Corne-
llà, Santa Coloma o

l’Hospitalet de Llobregat, una
mica més de trenta. Des de Ba-
dalona no arriba a la mitja hora.
Des del centre de Sant Boi en són
una mica més de 35. El temps de
recorregut en transport públic
que hi ha entre aquestes ciutats
metropolitanes i el Palau de la Ge-
neralitat, situat a la plaça de Sant
Jaume de Barcelona, no és gaire
gran. És menys que el que cada
dia triguen moltes persones del
territori metropolità a arribar a la
seva feina. Malgrat això, la dis-
tància no només és física. Com en
el cas de la que hi ha entre els po-
bles i ciutats de la corona metro-
politana i el centre del poder a Ca-
talunya, pot ser mental –fins i tot
espiritual– i enorme. 

Se l’ha anomenat de moltes
maneres: la perifèria, el pati del
darrere, l’extraradi... Els muni-
cipis de la metròpoli sovint es
queixen perquè des de la Gene-
ralitat no se’ls té prou en comp-
te. “Els polítics juguen a l’hula-
hoopamb el cinturó roig”, afirma
l’escriptor de Sant Adrià de Besòs
Javier Pérez Andújar. Amb tot,
cal preguntar-se si els municipis
de la primera corona metropoli-
tana estan infrarepresentats al
poder del país. Al diari Línia
hem fet una exhaustiva investi-
gació de l’origen de tots els alts
càrrecs –en conselleries, secre-
taries i direccions generals–que
actualment hi ha a la Generalitat
i de tots els homes i dones que
han ocupat la presidència i les
conselleries d’ençà que es va res-
tablir la democràcia. Una vegada
analitzats més de 420 perfils po-
lítics, aquesta és la situació.

INFRAREPRESENTACIÓ?
Dels 270 actuals alts càrrecs de la
Generalitat, al voltant del 60%
han nascut o tenen vinculació
amb el territori que queda més en-
llà de la capital catalana i de la pri-
mera corona metropolitana, és a
dir, la resta del país que no forma
part administrativament de l’Àrea
Metropolitana de Barcelona
(AMB). Així mateix, les persones
directament vinculades a alguns
dels municipis metropolitans que
així ho especifiquin en les biogra-
fies que la Generalitat fa públiques
quan es nomena un nou alt càrrec
són molt poques. Parlem de no
més d’una vintena de polítics, com
Myriam Moysset, la directora de
l’Agència de Qualitat i Avaluació
Sanitàries de Catalunya, que tot i
néixer al Baix Empordà fa més d’u-
na dècada que viu a Viladecans, on
ha estat regidora d’ERC. També en
són exemples el director de l’A-
gència Catalana de Notícies, Iu
Forn, que va néixer a Badalona, o
la cap del Gabinet del conseller d’E-
ducació, Gemma Español, que
milita a ERC i que en la seva bio-
grafia afirma que ha viscut “entre
els barris de Singuerlín, Cementi-
ri Vell i Centre” de Santa Coloma. 

La resta d’alts càrrecs estan
vinculats o diuen que han nas-

cut a Barcelona. Es produeix, per
tant, una situació anòmala en la
qual la capital catalana i tots els
territoris que no formen part de
l’Àrea Metropolitana de Barce-
lona acumulen més del 90%
dels alts càrrecs. Tanmateix, a la
perifèria metropolitana hi viuen
dos de cada 10 habitants de Ca-
talunya, i estem parlant de càr-
recs que normalment es posen
a dit i que, segons dades públi-
ques, cobren uns 80.000 euros
anuals de mitjana. 

Aquesta tendència encara és
més clara si tenim en compte
l’origen històric dels consellers.
Dels 160 que han passat per la Ge-
neralitat des del 1977 amb el Go-
vern de Josep Tarradellas, 54
eren o són de Barcelona, 94 de la
resta de Catalunya i només 12 de
la primera corona metropolitana.
N’és exemple d’aquests darrers
Carme Figueras, que va ser con-
sellera de Benestar i Família du-
rant mig any el 2006 i que havia
estat regidora a Molins de Rei du-

rant 20 anys; Meritxell Borràs,
que va ocupar dues conselleries
entre el 2015 i el 2017 i que va ser
regidora a l’Hospitalet durant
quasi dues dècades; Francesc
Baltasar, que va ser conseller de
Medi Ambient entre el 2006 i el
2019 i que abans havia estat al-
calde de Sant Feliu de Llobregat;
o Oriol Junqueras, que previ pas
pel Govern de la Generalitat va ser
alcalde de Sant Vicenç dels Horts.
Alhora, la gran majoria de con-
sellers de la perifèria metropoli-

tana ho van ser durant els man-
dats de Pasqual Maragall i José
Montilla, ambdós del PSC.

Finalment, si a les dades ens
referim, cal remarcar que en l’àm-
bit de les conselleries, l’actual ex-
ecutiu d’ERC no té cap persona
nascuda al cinturó metropolità.

OBLIDATS?
Tenint en compte aquestes xifres,
seria molt fàcil inferir que la Ge-
neralitat té oblidats els municipis
de la corona metropolitana. Mal-

Pocs alts càrrecs metropolitans han pujat per aquestes escales del Palau de la Generalitat. Foto: Generalitat

Analitzem més de 270 alts càrrecs de l'actual Govern de la Generalitat i els 
160 consellers i conselleres que han passat per la institució des del restabliment

de la democràcia per determinar si la primera corona metropolitana 
ha estat històricament infrarepresentada en el centre del poder de Catalunya.

Perifèrics
a la Generalitat?
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n Tot just despuntaven els primers
rajos de sol quan José Montilla va
veure per primera vegada Barcelona.
Havia viatjat amb el seu pare des de
la regió de Córdoba amb autocar. Tot
i que els anys 70 la majoria de perso-
nes andaluses que decidien establir-
se a Catalunya viatjaven en tren, els
dos Montilla van preferir venir per
carretera. “No hi havia les autopistes
que hi ha avui i va ser un viatge llarg”,
explicava l’expresident en una entre-
vista al Línia. José Montilla tenia ales-
hores 16 anys i no es podia arribar a
imaginar que algun dia ocuparia la

cúspide del poder de Catalunya. Amb
el seu pare es van instal·lar a les Pla-
nes de Sant Joan Despí, molt a prop
del barri del Padró, on vivia una ger-
mana de l’àvia del jove. Diu que esta-
va il·lusionat amb el canvi de vida
perquè pensava que li podria donar
oportunitats laborals. Treballava al
matí i estudiava a les nits, i encara te-
nia temps de participar en grups
clandestins d’extrema esquerra que
va abandonar abans de la mort de
Franco per afiliar-se al PSUC.

Va casar-se i, com que ella era de
Cornellà, se’n va anar a viure en
aquesta ciutat metropolitana. Era l’a-
ny 79 i Montilla era regidor del poble
del costat, Sant Just. El 85 es va con-

vertir en alcalde de Cornellà, però se-
ria l’any 2006 quan ocuparia el càrrec
de més responsabilitat de la seva car-
rera. “No hi ha res més important que
presidir el teu país, però si parlem de
satisfacció, em quedo amb l’alcaldia”,
confessa ara Montilla.

Que aquell noi andalús que amb
16 anys va marxar del seu poble cap a
Catalunya arribés anys després a la
Generalitat no va agradar a tothom.
Aquest és un comentari que es pot
trobar en un diari generalista d’ales-
hores i que deia el següent: “Ja hem
vist, a còpia d’anys, les polítiques d’a-

questa xusmaals pobles del Baix Llo-
bregat i del Barcelonès; una veritable
croada per arraconar els vestigis de
cultura pròpia”. Malgrat els atacs,
quan recorda el seu pas per la Gene-
ralitat, Montilla hi treu ferró. “Eren crí-
tiques d’un sector de la població ca-
talana que existia i que continua exis-
tint, però en termes generals em vaig
sentir molt estimat”.

Més d’una dècada després de ser
president, Montilla reconeix que li
agrada caminar. Sobretot per Collsero-
la a primera hora del matí. Potser bus-
ca tornar al record de l’albada que va
veure en arribar a Barcelona. Ell és l’e-
xemple que demostra que la Generali-
tat també la pot coronar la metròpoli.

President metropolità

grat això, el sociòleg i ara alt càr-
rec del Govern Xavier Godàs es
resisteix a assumir aquesta tesi.
“En el meu cas, veig com des de
Drets Socials el territori metro-
polità és una prioritat”, afirma. A
més, Godàs considera que algú
que no té vinculació amb aquest
territori pot entendre les seves ne-
cessitats i l’anomenat “fet me-
tropolita”. Es tracta d’aquells ele-
ments que històricament han
definit la rodalia de Barcelona,
com per exemple la concentració
de barris empobrits o els alts ni-
vells de migració. “Actualment, el
que definia l’àrea metropolitana
de Barcelona com un fet singular
també ho trobem en altres terri-
toris que tenen problemàtiques
semblants, com alguns barris de
Girona, de Manresa o del Ma-
resme”, diu per afegir que potser
caldria més aviat parlar de “regió
metropolitana”. Amb aquest con-
cepte, Godàs fa referència al gran
territori que agrupa cinc milions
d’habitants i que supera els límits
de l’AMB per englobar 160 dels
947 municipis que té Catalunya. 

Per la seva banda, el que va
ser regidor de Badalona amb
Convergència i Unió i secretari
general de Territori i Sostenibi-
litat entre el 2016 i el 2021, Fer-
ran Falcó, tampoc considera que

la Generalitat tingui oblidada la
metròpoli. “El pressupost de sa-
lut o d’educació depèn del tot de
la Generalitat, i jo no veig que hi
hagi una infrarepresentació”,
diu. “A més, el 51% del pressupost
de transport del territori depèn de
la Generalitat”, afegeix. Dit això,
Falcó considera que la metròpo-
li s’ha sentit menystinguda per
dos motius. “És probable que la
Generalitat no hagi sabut expli-
car a la població de l’àmbit me-
tropolità la seva tasca al territo-
ri perquè moltes de les coses
que fa són a través de consorcis”,
argumenta. A més, l’exregidor ba-
daloní creu que des de fa temps
hi ha hagut una “intencionalitat
partidista” de confrontar el Go-
vern de la Generalitat i els go-
verns de l’àrea metropolitana.
“La lògica partidista que té sen-
tit per als mateixos partits no està
confirmada pels números, que
ens diuen que la metròpoli no
està oblidada”, sentencia.

LA DICOTOMIA CIU-PSC
Més enllà de si la Generalitat té o
no en compte la corona metro-
politana, queda per resoldre per
què el nombre d’alts càrrecs d’a-
quest territori és baix. Això té a
veure amb la manera com es va
conformar la democràcia al nos-

Més del 60% dels alts
càrrecs que hi ha avui
dia a la Generalitat
han nascut o tenen
vinculació amb el
territori que queda fora
de l’Àrea Metropolitana
de Barcelona (AMB)

tre país després de la dictadura.
CiU era un partit instal·lat a la Ca-
talunya no metropolitana i que es
movia en l’eix nacional, mentre
que el PSC, eminentment urbà, es
va erigir en una formació que ba-
sava la seva estratègia en l’eix de
progrés. 

És normal que el gran gruix de
consellers de la Generalitat me-
tropolitans els trobem en els Go-
verns de Maragall i Montilla,
mentre que durant el pujolisme o
els executius d’Artur Mas aques-
ta mena de perfils brillin per la
seva absència. Falcó explica que
els partits que arriben a la Gene-
ralitat nodreixen les altes esferes
de poder amb els seus quadres
municipals. “Una vegada tens re-
gidors en un municipi i has cons-
truït equip allà, pots desenvolupar
carreres professionals a la políti-
ca general”, afirma. “En realitat,
ser o néixer a l’àrea metropolita de
Barcelona no és un obstacle en si,
però has de tenir gent al territo-
ri per assumir els alts càrrecs”, diu.
D’aquesta manera, si el PSC era
fort a la metròpoli, un cop a la Ge-
neralitat feia escalar els seus qua-
dres locals al Govern català. En
canvi, si CiU no tenia tant pes en
aquest territori, per molt que vol-
gués no podia tenir alts càrrecs
d’aquí. “S’ha de construir des de

sota, i com més presència i, per
tant, regidors té un partit, més
gent s’hi apunta i més gent podrà
acabar desenvolupant tasques en
alts càrrecs”, considera Falcó. 

EL MODEL ERC
És possible que ERC superi aques-
ta dicotomia? Tres noms esceni-
fiquen millor que ningú l’estratè-
gia que vol fer trontollar el siste-
ma CiU-PSC. Tardà, Junqueras i
Rufián són l’exemple d’aquest
model de partit atrapa-ho tot
que vol situar-se tant en l’eix na-
cional com de progrés. “Fa 10
anys que ERC ha mirat d’implan-
tar-se de forma uniforme al país”,
diu Godàs per afegir que avui dia
la seva presència en certs espais de
la metròpoli “està assegurada”. En
termes similars s’expressa Falcó
quan considera que ara que aques-
ta formació té presència munici-
pal metropolitana podrà fer que
els seus quadres tinguin “carreres
professionals a l’alta política”.
Caldrà veure si aleshores realment
s’acabarà amb la infrarepresen-
tació de càrrecs metropolitans a la
Generalitat.

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

“Hi ha hagut una
intencionalitat
partidista de
confrontar el Govern 
de la Generalitat i els
governs de l’àrea
metropolitana de
Barcelona”

Montilla reconeix que presidir el país va ser el més
important de la seva carrera, però pel que fa a la

satisfacció prefereix l’etapa com a alcalde de Cornellà
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Els joves tornen a compartir
preocupacions sobre salut

SALUT4Parlar de salut i com-
partir, en grup, totes les pre-
ocupacions relacionades amb
aquest tema fora dels equipa-
ments sanitaris torna a ser pos-
sible a Barberà. I és que el ser-
vei Agent de Salut ja torna a fun-
cionar, després que el setembre
del 2021 s’aturés el projecte.

Segons expliquen des de l’A-
juntament, aquesta iniciativa
que es fa a espais joves com La
Roma o El Racó de la mà d’un
professional en l’àmbit de la sa-
lut i que està adreçada a adoles-
cents, joves i persones adultes en

situació de vulnerabilitat, s’ha re-
cuperat amb l’objectiu “d’incidir
de manera positiva en el benes-
tar emocional i la salut mental”.
Tot plegat, a través d’assessories
grupals i també individuals on
els principals temes que es trac-
ten tenen a veure amb l’autoco-
neixement, la salut afectivo-se-
xual, el consum de drogues i al-
cohol i la salut alimentària. Una
manera de “desestigmatitzar la
salut mental” que té “molt bona
acollida, tant per part dels usua-
ris com dels professionals”, con-
clouen des del consistori.

HABITATGE4Viure a menys de
mitja hora del centre de Barce-
lona i pagar un lloguer assequi-
ble són dos conceptes que no
acostumen a anar de la mà. De
fet, només cal veure com de dis-
parats estan els preus a la capi-
tal catalana i, en general, als
municipis del seu voltant, inclo-
sos els del Vallès Occidental, on
el preu mitjà del lloguer està en
726 euros, segons les darreres da-
des del portal de dades obertes de
la Generalitat. Ara bé, la comar-
ca compta una excepció: Barbe-
rà. El municipi de la comarca a
30 minuts en tren de Barcelona
amb el lloguer més barat, segons
el portal immobiliari Fotocasa.

En aquesta població, viure de
lloguer és un 65% més barat que
fer-ho al centre de Barcelona. I és
que a Barberà, que està a 27 mi-
nuts en tren de plaça Catalunya,
el lloguer està en 9,7 euros el me-
tre quadrat, equivalent a uns 680
euros de mitjana. Ara bé, per da-
vant té altres municipis d’altres
comarques que estan a mitja
hora en tren de la capital catala-

na i que tenen un lloguer més ba-
rat: la Llagosta, Montmeló, el
Papiol i Mollet. Mentre que per
darrere té altres ciutats del Vallès
Occidental com Cerdanyola, a
25 minuts en tren del centre de
Barcelona i amb un preu d’11,2
euros el metre quadrat, equivalent
a uns 759 euros de mitjana.

A la capital catalana, però els
preus es disparen fins als 28 eu-
ros el metre quadrat en algunes
zones. Per això, la directora d’es-
tudis i portaveu de Fotocasa, Ma-
ría Mato, adverteix que cada ve-

gada és més freqüent buscar “un
habitatge allunyat del centre de la
ciutat, però des del qual es pugui
accedir ràpidament al centre de
les capitals en tren i on el lloguer
sigui sensiblement més barat”.
Una tendència que coincideix
amb la gratuïtat dels abonaments
de Rodalies i amb el moment de
màxims històrics en el preu dels
lloguers, que situen el preu mit-
jà del lloguer del conjunt de les co-
marques de la província de Bar-
celona, de 15,9 euros el metre qua-
drat, com el més alt de tot l’estat.

Imatge d’arxiu d’un pis de lloguer. Foto: Albert Segura/ACN

Vivint amb un lloguer barat i a
mitja hora en tren de Barcelona

Assessoria grupal del servei Agent de Salut. Foto: Ajuntament

Societat | Contra l’assetjament a la feina
L'Ajuntament ha iniciat el procés per actualitzar el Protocol de prevenció,

actuació i resolució de situacions d'assetjament sexual i per raó de sexe a la
feina, amb l’objectiu de prevenir, corregir i sancionar aquestes conductes.
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La futura Biblioteca Central,
més a prop de ser una realitat
EQUIPAMENTS4Segons el Mapa
de Lectura Pública de Catalu-
nya, Ripollet hauria de comptar,
com a mínim, amb una bibliote-
ca de 1.970 metres quadrats.
L’actual, però, en fa 1.130. Per això
el municipi tindrà una nova bi-
blioteca que costarà poc més de
tres milions d’euros i que, de fet,
ja s’ha adjudicat. En concret, la re-
dacció del projecte de l’equipa-
ment, que tirarà endavant l’estu-
di Feu i Godoy Arquitectes.

La seva proposta per a la Bi-
blioteca Central planteja una su-
perfície de 1.890 metres quadrats
que comptarà amb un espai in-

fantil, un de jove, un de formació,
un altre per a l’estudi i la lectura
i espais de treball i descans. Tot
plegat en un edifici de dues plan-
tes que connectarà amb el Parc
Carles Farré i que es construirà da-
vant la masia de Can Mas.

Aquest equipament, però, no
serà l’únic nou servei del muni-
cipi, ja que la nova residència de
gent gran i centre de dia ja està
més a prop de ser una realitat. I
és que ja s’ha presentat el pro-
jecte, amb la previsió que les ob-
res comencin al llarg d’aquest ma-
teix any i que a partir del 2025
pugui obrir les portes.

EQUIPAMENTS4Des de l’inici
d’aquest curs, el Centre Cívic Can
Mas s’ha convertit en una aula de
l'Institut-Escola El Martinet. I és
que, segons expliquen des de l’A-
juntament, el centre necessita
“més espai” pel “creixement del
nombre d'alumnes”. Una mesu-
ra “temporal” que respon a la de-
cisió de donar “prioritat política
a l’educació dels infants”, afegei-
xen, i que ha provocat malestar
entre els veïns del barri.

Segons explica a Línia Vallès
José Muñoz, president de l’As-
sociació de Veïns de Can Mas, el
centre va tancar arran de la pan-
dèmia i des de llavors no havia
tornat a obrir. “L’Ajuntament ens
donava llargues i d’un dia per l’al-
tre, i sense avisar, ens va treure la
barra de bar que ells ens havien
posat i van decidir que es faria ser-
vir com a aula”, comenta Muñoz.
Un fet que el president lamenta,
ja que l’espai “el feia servir tota la
gent gran del barri que ara es veu
obligada a estar al carrer”, diu. 

Des del consistori, però, as-
seguren que “es va oferir l'espai a

l'Associació de Veïns per fer acti-
vitats, però una part de la junta es
va negar a qualsevol proposta
que no passés per la recuperació
del bar”. “Un bar fora de tota nor-
mativa i en un espai que no com-
plia amb les condicions tècni-
ques per desenvolupar aquesta
activitat”, afegeixen. Per això, ar-
ran de la necessitat d’espai d’El
Martinet, l'Ajuntament va pro-
posar cedir-los el centre cívic
mentre, a la vegada “es va convi-
dar a l'AV a fer ús de l’espai les tar-

des i caps de setmana”, diuen.
Una  proposta que “no ha rebut
resposta”, afegeixen. Encara que,
segons avança Muñoz, acceptaran
obrir el centre els caps de setma-
na “sempre que reobri el bar”.

Tot plegat, mentre Xenia Josa,
mare de l’escola i veïna del barri
amb la qual ha contactat aquest
mitjà, defensa que el centre només
es feia servir de bar, que no com-
plia els requisits legals i que l’as-
sociació estaria fent  “campanya
política” amb aquesta situació.

Imatge d’arxiu del Centre Cívic Can Mas. Foto: Ajuntament

Polèmica a Can Mas pel Centre
Cívic: espai veïnal o educatiu?

Així serà la Biblioteca Central de Ripollet. Foto: Ajuntament

Política | Luís Tirado, candidat del PSC
El socialista Luís Tirado ja ha estat presentat oficialment com a candidat 
del PSC Ripollet per a les eleccions del maig, en un acte al qual assistia el

secretari general del partit, Salvador Illa, i alcaldes socialistes de la comarca.
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Més d’un centenar de persones
van acudir el passat divendres 27
de gener a l’Espai Línia per a la
inauguració de Premsa de pro-
ximitat metropolitana. Un re-
corregut per la història. Es trac-
ta de la primera exposició de
premsa metropolitana de Bar-
celona i repassa la història i la re-
llevància d’aquest fenomen a
través de 90 capçaleres històri-
ques dels barris de Barcelona i de
l’àrea metropolitana. Entre els
assistents, va destacar la pre-
sència de personalitats del món
polític i cultural, com Dolors
Sabater, Xavier Trias, Josep
Martí Blanch, Fèlix Riera o Ana
María Aguirre.

La mostra combina edicions
originals, facsímils i reproduc-
cions ben contextualitzades his-
tòricament per poder entendre
el paper que han tingut aques-
tes publicacions a l’hora de
mantenir informats els ciuta-
dans durant tants anys. Els tex-
tos del professor Joan M. Cor-
bella ens acompanyen per tota
la sala recordant que el futur de
Barcelona i de la seva rodalia
implica entendre i potenciar la
proximitat metropolitana. L’ex-
posició ha comptat amb el su-
port de la Secretaria de Mitjans
de Comunicació de la Genera-
litat de Catalunya.

EL PODER DE LA 
COMUNICACIÓ LOCAL
Oriol Duran, secretari de Mitjans
de Comunicació i Difusió de la
Generalitat; Francesc Fàbregas,
president de l’Associació Cata-
lana de la Premsa Comarcal
(ACPC); Josep Ritort, secretari
general de l’Associació de Mit-
jans d’Informació i Comunicació
(AMIC); i David Centol, editor
del Grup Comunicació 21, van
intervenir per reivindicar el pa-
per de la premsa de proximitat
metropolitana en el mapa
de la comunicació
catalana.

Duran va
fer un elogi
de la prem-
sa de pro-
ximitat i
va desta-
car preci-
sament la
seva habi-
litat per ob-
rir nous mer-
cats. “És una
premsa que es va
avançar en una cosa
que avui tothom vol fer: la
segmentació dels públics i ar-
ribar a audiències específiques”,
va afirmar. Per la seva longevi-
tat i la seva fortalesa, Duran va
destacar que “la premsa de pro-
ximitat metropolitana no no-
més sobreviu, sinó que creix i es
fa forta”.

Francesc Fàbregas, presi-
dent de l’Associació Catalana

de la Premsa Comarcal (ACPC),
va començar fort: “Ni la pandè-
mia ha pogut amb nosaltres”. I
va explicar per què la comuni-
cació local és tan important des
d’un punt de vista global: “Par-
lar de premsa comarcal és par-
lar de país, del que passa als po-
bles, a les comarques. Per a nos-
altres, això és cabdal, i per això
tenim una salut molt bona. I és
molt important que des de la ca-
pital es parli de premsa de pro-
ximitat”. Fàbregas, això sí, va fer

una crida al sector per
poder mantenir i

fins i tot ampliar
la força del pe-
riodisme de
proximitat:
“Necessi-
tem edi-
tors forts
que no de-
penguin de
les subven-
cions, capa-

ços de crear si-
nergies. Amb ells

continuarem exis-
tint i seguirem endavant”.

Josep Ritort, secretari de
l’Associació de Mitjans d’Infor-
mació i Comunicació (AMIC), va
destacar per què és tan important
la premsa de proximitat al nostre
entorn: “El que fa diferent Bar-
celona d’altres grans ciutats és la
vida de barri. És el lloc on vas créi-
xer, on treballes i on vols viure. I
per això a Barcelona i a l’àrea me-
tropolitana seguim tenint mit-

jans de paper que fan aquest bar-
ri”. Segons Ritort, “la proximitat
interessa, perquè és un servei
per a la vida metropolitana”. I una
bona mostra d’aquesta força són
els 114 mitjans en català que l’A-
MIC té a l’àrea metropolitana.

David Centol, editor del Grup
Comunicació 21 i promotor de
l’exposició, va apel·lar al valor
més emotiu de la mostra: “Ca-
dascuna d’aquestes més de 90
capçaleres és un tros d’història lo-
cal, un pedaç de vida, un relat que
mereix ser escoltat, i totes formen
part d’una oportunitat periodís-
tica: la visió metropolitana”. Per

a l’editor, és qüestió de temps que
més assumptes urbans es gestio-
nin des d’una òptica metropoli-
tana. I un d’ells és la comunicació:
“El territori mediàtic metropoli-
tà està naixent. I amb les seves 21
edicions, Línia n’és un exemple
que ja es troba en un moment dolç
de reconeixement de la seva visi-
bilitat. El seu potencial de creixe-
ment és enorme i ho podrem
comprovar en els anys vinents”.

La mostra Premsa de proxi-
mitat metropolitana. Un recor-
regut per la història es pot veu-
re a l’Espai Línia (carrer Girona,
52, Barcelona) fins al 30 de maig.

Espai Línia inaugura la primera exposició 
de premsa metropolitana de Barcelona

Andreu Asensio
BARCELONA

4Els assistents a l’acte van vi-
sitar atentament l’exposició.
Cadascú s’acostava al panell on
hi havia les capçaleres del seu
barri i recordava en veu alta
com les havia descobert i les se-
guia. I molts visitants comen-
taven perplexos la gran varie-
tat de capçaleres que existien i
que encara existeixen a Barce-
lona i a l’àrea metropolitana.
Menció especial per a les joies
de la corona, les edicions ori-
ginals i els facsímils, del Diari
de Barcelona, La Veu de Sant
Martí o de Sarrià, que van atrau-
re moltes mirades.

Però més enllà de la història,

David Centol va voler destacar
la faceta més reivindicativa d’a-
questa exposició: “Recordem
la importància de la premsa lo-
cal com a instrument reivindi-
catiu. La guerra civil va tallar de
soca-rel la veu dels barris, i fins
als anys 50 la premsa local no va
tornar a sortir al carrer. Tími-
dament, van començar a sorgir
capçaleres tolerades pel règim,
fins que als anys 70 va esclatar
el fenomen de la premsa de
barris. A Sant Andreu, a Horta,
a Gràcia o a Sants, però també
a Badalona, a Santa Coloma
de Gramenet o a l’Hospitalet, el
fenomen va ser imparable”.

Història viva de la comunicació 
i de la reivindicació

Oriol Duran: 
“La premsa de proximitat
metropolitana no només
sobreviu, sinó que creix 
i es fa forta”

Francesc Fàbregas: 
“És molt important que
des de la capital es parli 
de premsa de proximitat”

Josep Ritort: 
“El que fa diferent
Barcelona d’altres ciutats
és la vida de barri, i per
això seguim tenint mitjans
de paper que fan barri”

David Centol: 
“Totes aquestes més 
de 90 capçaleres formen 
part d’una oportunitat
periodística: la visió
metropolitana”
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Espai Línia, la Casa dels Barris
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"Quan entro al camp, em trans-
formo: només vull guanyar i
ajudar l'equip al màxim. Al final
de quasi cada partit acabo de-
manant disculpes al col·lectiu ar-
bitral perquè soc molt pesat.
M'han tret moltes targetes gro-
gues per protestar perquè em
costa controlar les emocions.
És la meva manera de compe-
tir", reconeix Josu Rodríguez
(Barcelona, 1990), davanter de
la UE Sant Andreu.

Coach i amb un màster en
Psicologia Esportiva, coneix
perfectament diferents tècni-
ques per relaxar-se en "mo-
ments de tensió absoluta", com
ara comptar fins a cinc, cordar-
se les botes o pactar una paraula
clau amb qui dirigeixi l'equip o
algun company perquè la pro-
nunciïn quan el vegin nerviós.
"A vegades cap rutina és efecti-
va perquè les emocions no són
una ciència. A poc a poc, les con-
trolo millor, però no prou, és
clar", afegeix Rodríguez, sempre
autocrític i ambiciós.

Fora dels terrenys de joc no té
"la mala llet" de quan competeix.
Mai, però, deixa de ser sincer ni
de dir les coses bones i dolentes
a la cara, i li encanta ser agraït
amb qui l'ha fet créixer, com ara
Xavi Lucas, el psicòleg del primer
equip del CE Europa en el primer
curs de Rodríguez amb els grans.

Cada dijous el jugador en-
trava al despatx de Lucas "fotut
i cabrejat" perquè no jugava
gens. Només ho va fer uns 57

minuts en tota la temporada.
"Amb el temps, vaig adonar-me
de com van ser de productives
les xerrades. El salt de juvenil a
Tercera Divisió sempre és difí-
cil i abans el nivell era més alt",
enraona l'entrevistat, que re-
corda que la seva primera pilo-
ta era "blanca i molt dura, i de
la marca Tango [d'Adidas]".

Amb cinc anys els pares van
apuntar al barceloní a l'Escola
de Futbol del CE Europa, l'en-
titat on es va formar. Fins a ca-
det de segon any jugava de la-
teral i el seu primer any de ju-
venil el va dirigir Marc Fernán-
dez, que va començar a posar-lo
de mitjapunta i extrem.

ELS DUBTES
Malgrat que Rodríguez era un
dels cinc o sis jugadors que ha-
vien pujat al juvenil, el curs an-
terior no havia tingut molt de
protagonisme al cadet A i dub-
tava sobre el seu futur al futbol.
L'entrenador li va assegurar
que, si feia les coses que havia
de fer, com no perdre tantes pi-
lotes als entrenaments i dei-
xar-se l'ànima, arribaria a Se-
gona B o a Tercera Divisió.

"Jo no m'ho creia i el temps
li ha donat la raó al bo d'en Marc
Fernández. Si parlessis amb tots
els meus companys d'aquell ju-
venil C del CE Europa, segur
que et dirien que el seu millor any
de formació va ser amb el Marc
i el Dídac, l'ajudant i preparador
físic. Bé, tots dos són preparadors
físics", relata el davanter.

Com que necessitava jugar i
créixer, després del CE Europa, on
més tard tornaria per ser entre-
nador del futbol base, va fitxar pel

CD Masnou de Claudio Festa:
"Vam salvar la categoria a falta de
dues jornades i vaig jugar molt.
Una experiència enriquidora".

"El destí s'ha portat molt bé
amb mi perquè tinc una família
increïble i he pogut jugar en al-
gunes de les entitats més im-
portants de Barcelona. Mai
m'hauria imaginat que tornaria
al club on he estat millor en
l'àmbit amateur", confessa Ro-
dríguez, que compagina la coor-
dinació d'activitats extraescolars
i de menjador del Col·legi Mont-
serrat, a Sarrià, amb la seva ter-
cera etapa a la UE Sant Andreu.

A la primera va competir dos
anys a Segona B, amb una tem-
porada inicial amb protagonis-
me, aixecant la Copa Federació
i amb la classificació per a la
Copa del Rei, i una altra amb me-

nys confiança dels entrenadors
[primer Patxi Salinas i després
Martí Cifuentes] "segurament
perquè jo feia algunes coses ma-
lament o no els agradava la
meva manera de jugar".

Com que la UE Sant An-
dreu no el va voler renovar, el
davanter va fitxar pel Cerda-
nyola FC de Toni Carrillo, "un
bon entrenador que és sincer i
que vol que milloris". "A la pri-
mera volta ens va costar i la se-
gona va ser excel·lent", recorda.
Aquell curs Rodríguez havia es-
tat també coordinador de futbol
7 del CE Júpiter, on la següent
temporada va compaginar
aquesta funció amb la de juga-
dor: "Malgrat gaudir molt i ser
el meu millor any en gols i as-
sistències, vaig acabar el curs es-
gotat perquè em passava al club

des de les 4 de la tarda fins a les
11 de la nit. No desconnectava".

L'entrevistat necessitava un
repte nou i va tornar a l’FC Vi-
lafranca, amb el qual va jugar els
play-offs, i després ja va co-
mençar el seu segon periple a la
UE Sant Andreu, on guanyaria
la Copa Catalunya: "Vam in-
tentar pujar a Segona B tres
cursos i, com que no vam acon-
seguir l'objectiu col·lectiu i per-
sonal, vaig decidir continuar el
meu camí al Terrassa FC, amb
un ascens a Segona RFEF [Ter-
cera Divisió] i jugant a la Copa
del Rei contra el Valencia CF".

Amb la UE Sant Andreu ha
jugat dues eliminatòries de
Copa contra l'Atlético de Ma-
drid, quan eren a doble partit
[ara només ho són les semifi-
nals] i l'equip més modest podia
"xalar de les instal·lacions i l'es-
tadi d'un club professional".
"Poder jugar al Calderón i al
Wanda Metropolitano, un any
després que s'inaugurés i el
curs que va ser seu de la final de
la Champions, és una expe-
riència que mai oblidaré", con-
fessa Rodríguez, que a la UESA,
entre altres funcions, també ha
estat coordinador de futbol 7. Al
Cerdanyola FC va ser coordi-
nador de torneigs de futbol 7 i
futbol 11, i de formació d'entre-
nadors i entrenadores.

En la seva tercera etapa a la
UE Sant Andreu somia i lluita
per l'ascens a Segona RFEF sota
la direcció de Xavi Molist, que
"sap com tocar la fibra de cada
jugador, tot i que és molt difícil".
"Al final som 22 persones amb
caràcters i emocions diferents",
conclou Rodríguez.

Toni Delgado
CERDANYOLA

El destí de Josu Rodríguez
» L’exdavanter del Cerdanyola FC somia a pujar a la Segona RFEF amb la UE Sant Andreu  

» “Mai m’hauria imaginat que tornaria al club on he estat millor en l'àmbit amateur”, confessa, orgullós

Josu Rodríguez celebrant un gol. Foto: Judit Andreu/UE Sant Andreu

Bàsquet | El CBF Cerdanyola visita el CB Lleida                                                                   
El conjunt de Pili Bilbao visitarà el pròxim dissabte 4 de febrer el CB Lleida, en partit

corresponent a la 17a jornada del grup B de la Lliga Femenina 2. El CBF Cerdanyola hi
arribarà després de la seva derrota per 48-54 contra el Basket Almeda del passat 28 de gener.
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Viu en línia

L’acció se situa en un poblet del Pirineu
aïllat per l’orografia, el fred, la neu i la bro-
ma. Els joves del poble són a la guerra,
i el Jan, el pare, ha anat a buscar un mos-
so per ajudar-los en les tasques del
camp. L’arribada d’un home jove per-
torbarà l’ordenada vida de la casa i de les
quatre dones de la família.

Al Teatre Akadèmia de Barcelona.

Teatre

Quatre dones i el sol
Jordi Pere Cerdà

La cantant Núria Graham va publicar el
passat dia 20 el seu quart àlbum, Cycla-
men (Verve Forecast). En aquest nou tre-
ball, format per tretze cançons, la jove ar-
tista ha creat “un nou espai sonor”, tal
com ella mateixa ha explicat en una en-
trevista concedida a l’ACN. “El disc és ca-
tastròfic en moltes temàtiques, però és
lluminós”, ha detallat. 

Música

Hivern de 1943 al Pirineu. La Sara i l’An-
toni viuen en un petit poble d’Andorra.
Cada dia reben notícies de l’evolució de
la Segona Guerra Mundial. Un dia, el seu
amic Sendo ve amb uns jueus per ama-
gar-los al poble. La vida es torna més
complicada quan els alemanys arriben
al municipi a la recerca d’aquests jueus
que hi ha amagats.

Pelis i sèries

El fred que crema
Santi Trullenque

Cyclamen
Núria Graham

Picasso. Paisatges humans
La Galeria Mayoral de Barcelona (Consell de Cent, 286) va in-
augurar el 18 de gener una nova exposició: Picasso. Paisatges
humans. La mostra, programada amb motiu del cinquantè

aniversari de la mort de Pablo Ruiz Picasso, vol exhibir el gust
de l’artista per la naturalesa humana. Així ho va explicar el

dia de l’estrena la comissària de l’exposició, Victòria Comba-
lía, en declaracions a l’ACN. “Els paisatges humans, les figures,
els retrats, són un dels temes cabdals de la seva carrera, i per

això hem reunit un conjunt d’obres on la figura humana és la
protagonista”, va detallar Combalía al mateix mitjà.

Vicky Luengo (Palma, 1990) i Pol
López (Barcelona, 1984) han de-

mostrat ser un tàndem que funcio-
na a la perfecció. S’ha vist en les úl-
times setmanes a les sales de cine-

ma, i es va veure el 22 de gener a
la 15a edició dels Premis Gaudí. La
parella es va endur els guardons a

la millor interpretació protagonista
femenina i masculina per Suro, la
pel·lícula que també va recollir el
premi a la millor direcció novella

per a Mikel Gurrea. De fet, Gurrea i
Luengo també són candidats a en-
dur-se el Goya en les seves catego-

ries. D’altra banda, la triomfadora
de la nit dels Gaudí va ser, per des-
comptat, Alcarràs, de Carla Simón.

L U E N G O  I  L Ó P E Z

A LES XARXES...

Triomfar en el món de la interpretació
Els dos actors s’estan construint una carrera sòlida

Famosos

Guanyar el Gaudí a millor interpretació
Tots dos l’han aconseguit per la pel·lícula ‘Suro’

Reconeixement
Hi ha consens: es mereixien aquests premis

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Mai no és massa tard per fer realitat un
somni. El desembre del 2019, Alba Do-
nati, una reconeguda poeta italiana, va
decidir canviar de vida i obrir una peti-
ta llibreria a Lucignana, el poblet de la
Toscana on va néixer. Amb tan sols 180
habitants, l’empresa semblava con-
demnada al fracàs, però sorprenent-
ment va despertar entusiasme.

Llibres

La llibreria del turó
Alba Donati

| Fire Emblem Engage
La saga Fire Emblem té una nova entrega que ens situa en un continent format

per quatre nacions, on tornarà un enemic que va marxar fa mil anys. Per a Switch. 
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QUI SÓN?
SÓN FAMOSOS PER...
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ABRIGAR-SE

Les persones grans i les que pertanyen a un col·lectiu 
de risc s’han de vacunar contra la grip i la covid

DIETA

VACUNES

MEDICACIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i CARDIOLOGIA

El fred ja és aquí i sembla que les temperatures baixaran
molt a partir d’ara. Comença, doncs, la temporada alta de
refredats i de grips, però hi ha altres malalties que també

s’agreugen amb el fred i, particularment, amb l’arribada de Na-
dal: són les malalties cardiovasculars. 

Diversos estudis internacionals adverteixen d’un augment
dels atacs de cor i d’altres problemes coronaris a mesura que
baixen les temperatures. Un de britànic, elaborat per un grup
d’investigadors de la London School of Hygiene & Tropical Me-
dicine, revela que la reducció d’un sol grau centígrad en la tem-
peratura mitjana diària s’associa a un increment d’un 2% en el
risc de patir un atac de cor. Durant aquest estudi es van detectar
200 infarts més a l’hivern que en èpoques amb temperatures
més altes, d’un total de 800 casos analitzats. 

Quant a la proximitat de Nadal, no afecta tant l’emotivitat de
les festes com el fet que coincideixen amb l’inici de l’hivern i
amb la temporada alta de grip i de covid. Les infeccions del trac-
te respiratori estan associades a la insuficiència cardíaca, a les is-
quèmies i a les malalties coronàries.    

El fred agreuja el mal de cor

Quan fa fred cal triar les peces de roba més adients 
en funció de la temperatura, el vent i la humitat

Les claus

El sedentarisme i els menjars contundents de les festes
nadalenques poden augmentar el risc cardiovascular 

Les persones que pateixen alguna cardiopatia 
han de ser especialment curoses amb la seva medicació 
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